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Introduktion 
 

Umiddelbart nord for Vridsløsemagle ligger der i forbindelse med Porsemosen et stort rekreativt område som er 
udlagt som kolonihaver. De er organiseret i parcelforeningerne Solager A og Solager B, som i alt indeholder 148 
parceller. Der er typisk gjort meget ud af de kolonihavehuse der er opført på parcellerne, og det er ligeledes typisk at 
parcelejerne og deres familie opholder sig rigtig meget i deres kolonihaveboliger og i deres haver. Det gælder også i 
dagstimerne, mest selvfølgelig i skoleferier, men også uden for skoleferierne, specielt for de af vores medlemmer der 
er deltidsansatte, pensionister, arbejder hjemme via Internet mv.  
 
Bestyrelserne fra Solager A og Solager B har ikke været inviteret med til første høringsrunde i august 2016 og heller 
ikke til denne høringsrunde to. Men vi vil meget gerne høres, og hermed foreligger vores uopfordrede høringssvar, 
som vi anmoder Region Hovedstaden om at tage med i betragtning når de endelige beslutninger skal tages.  
 
Bestyrelserne fra Solager A og Solager B skal herved udtrykke vores kraftigste protest mod Region Hovedstadens 
planer om at udlægge en stor grusgrav klods op ad en landsby som Vridsløsemagle som ved at indeholde store 
kolonihaveforeninger har en ekstraordinær stor rekreativ betydning. Vi vurderer at den planlagte grusgrav vil true og 
måske endda ødelægge mange af de drømme som vores medlemmer har haft om et alternativt sted at være hvor der 
er helt ro, frisk luft, idylliske omkringliggende områder for motion, cykling, vandring i den helt unikke kulturhistoriske 
omegn af Vridsløsemagle. 
 
Vi ønsker derfor at udmønte vores bekymringer i de følgende spørgsmål som vi anmoder Region Hovedstaden om at 
overveje meget nøje i det videre arbejde med at vurdere om det virkelig kan være rimeligt at udlægge et stort 
råstofområde til udvinding af råstoffer uden ekstraordinære kvaliteter i et område der i høj grad har ekstraordinære 
rekreative værdier. 
  
 
Spørgsmål 1. Vridsløsemagle ligger i et stort rekreativt område 
Har Region Hovedstaden i planerne om en stor larmende grusgrav ved Vridsløsemagle taget hensyn til at man ikke kun 
generer de mange faste indbyggere i Vridsløsemagle, men at der direkte nord for landsbyen ligger et stort rekreativt 
område der er udlagt til kolonihaver som trafikmæssigt og miljømæssigt har fælles bekymringer og interesser med de 
faste indbyggere? 
 
 
Spørgsmål 2. Om muligheden for at forhindre baggrundsstøj 
Mange medlemmer af haveforeningerne Solager A og Solager B har nøje udvalgt Vridsløsemagle som lokalitet for 
deres fritidsbopæl på grund af en helt unik kvalitet ved landsbyen. Selv om Vridsløsemagle ligger tæt på storbyen 
København med mange forstæder, og derfor er nem at komme til, har landsbyen den unikke kvalitet at den er på det 
nærmeste støjfri. Der er således mindst to kilometer i fugleflugtslinje i alle retninger til nærmeste motorvej eller større 
trafikvej. Det betyder at Vridsløsemagle, på alle tider i døgnet er tilnærmelsesvist fri for baggrundsstøj. Dette er meget 
afgørende for mange af vores medlemmer der ofte har lejligheder i storbyen med betydelig trafikstøj, og som i deres 
hovedbopæl lider under baggrundsstøj.  
 
Vi vil derfor spørge Region Hovedstaden: Har man undersøgt hvordan man kan undgå baggrundsstøj fra 
grusudvindingen, idet vi ikke taler om at holde støjen under grænseværdier, men på det nærmeste at eliminere den?  
 
 
Spørgsmål 3. Baggrundsstøjens afhængighed af grusgravens nærhed til landsbyen 
Det er klart at jo længere væk fra bygrænsen til Vridsløsemagle man anlægger grusgraven, desto mindre vil støjen 
genere byen.  
 
Vil Region Hovedstanden udarbejde en model der viser hvordan støjniveauet/baggrundstøjen på forskellige steder i 
området mindskes som funktion af afstanden mellem bygrænsen og grusgraven? 
 
 



Spørgsmål 4. Om muligheden for at forhindre luftforurening 
Haveforeningerne Solager A og Solager B er meget bekymrede over den sundhedsrisiko som ligger i luftforurening i 
form af støv ved råstofudvindingen. En del af parcellerne er højt beliggende, og man kan frygte at de i særlig grad kan 
være truede.  
 
Har Region Hovedstaden undersøgt hvordan man kan forhindre luftforurening så der ikke er sundhedsrisiko for nogen 
af vores medlemmer? 
 
 
Spørgsmål 5. Luftforureningens afhængighed af grusgravens nærhed til landsbyen 
Det er klart at jo længere væk fra bygrænsen til Vridsløsemagle man anlægger grusgraven, desto mindre vil 
luftforureningen genere byen.  
 
Vil Region Hovedstanden udarbejde en model der viser hvordan luftforureningen på forskellige steder i området 
mindskes som funktion af afstanden mellem bygrænsen og grusgraven? 
 
 
Spørgsmål 6. Risikoen for forringet drikkevand 
Haveforeningerne Solager A og Solager B er meget bekymrede over den sundhedsrisiko som ligger i forringet 
drikkevand som følge af grusudvindingen under vandspejl.  
 
Kan Region Hovedstaden garantere at der ikke sker forringelse af drikkevandet i området som følge af 
grusudvindingen? 
 
 
Spørgsmål 7. Forringet trafiksikkerhed 
Al trafik til og fra Solager A og B går gennem Vridsløsemagle landsby, da stamvejen til kolonihaverne er lukket mod 
nord. Politiken refererer 26. april 2017 en stor undersøgelse af hvilke ønsker borgerne i Region Hovedstaden har til 
trafiksikkerhed, og der anføres følgende:  
 
”Regionen har spurgt et udsnit af borgerne, hvad de egentlig foretrækker, når det gælder trafikforhold. Det viser, at 43 
procent anser det for vigtigt at forbedre forholdene for bilister. 62 procent svarer, at det er vigtigt at gøre det lettere at 
skifte mellem transportmulighederne. Og hele 68 procent svarer, at det er vigtigt eller meget vigtigt at gøre det bedre 
for cyklisterne.”  
 
Hvordan vil Region Hovedstaden sikre at borgernes ønsker til forbedrede trafikforhold også kan udmøntes i området 
omkring Vridsløsemagle når evt. udvinding af råstoffer går i gang? 
 
 
Spørgsmål 8. Sikring af cyklisters sikkerhed og velvære 
Mange medlemmer af haveforeningerne Solager A og Solager B har valgt deres fritidsbolig her langt fra alfarvej, fordi 
de ønsker at eksperimentere med alternative livsformer der skal vise dem og ikke mindst deres børn hvordan man kan 
indrette sig simpelt, for eksempel med vedvarende energiformer, det hele med det formål at det generelle miljø skal 
belastes mindst muligt. Af de samme årsager ønsker mange medlemmer i så høj grad som muligt at benytte cykler 
som transportmiddel til fritidsboligen, fx til og fra arbejde. Den korteste og smukkeste cykelrute fra haveforeningerne 
Solager A og Solager B til offentlig transport hvor man kan medtage cykler, går fra Vridsløsemagle via Bartholinstræde 
og Snubbekorsvej til Tåstrup station.  
 
Kan Region Hovedstaden oplyse hvordan den planlagte udvinding af grus vil påvirke trafiksikkerhed og rekreativ værdi 
ved denne og andre cykelveje fra Vridsløsemagle til offentlig transport hvor cykler kan medtages? 
 
 
Spørgsmål 9. Respekten for det gamle vikingeland 
Det gælder for alle der har valgt deres fritidsbolig i Vridsløsemagle, at omegnens kulturhistoriske værdier forhøjer 
nydelsen ved at være i området og dermed medvirker til livskvalitet og rekreation. Vi er midt i det gamle vikingeland, 



og pt. er man ved at retablere gamle vikenge‐vandreruter der fx skaber direkte vandreforbindelse fra Solager A og 
Solager B til den historiske vikingelandsby i Risø. Blikket fra vikingegravhøjen Ole Rømers høj mod syd har særlig 
historisk og meditativ værdi, som det fremgår af den udmærkede turistinformation på dansk, tysk og engelsk som er 
opsat ved foden af højen ledsaget af udmærkede oversigtskort:  
 
 

 
 
”Her fra hvor du står, kan du kigge lige frem. Godt en km fremme til venstre for en gruppe høje træer anes en lille, men 
markant bakkeknold. Det er gravpladsen Snubbekorsgård, der blev brugt i ældre vikingetid. Dengang var gravpladsen 
synlig herfra, da gravene formentlig var markerede med store sten. Herfra og hen til gravpladsen ses markstykker, eng 
og et lille vandhul. Det samme syn mødte vikingerne fra den nærmeste gård, når de kiggede ud over landskabet. 
Udsigten til gravpladsen har sikkert bragt minder frem om de slægtninge, der lå begravet på gravpladsen.” 
 
Er Region Hovedstaden af den opfattelse at dette kulturhistoriske landskab er af en så ringe værdi, at man helt kan se 
bort fra det? For det jo netop er ud over de beskrevne landskaber man ønsker at etablere den store, larmende 
råstofudvinding? 
 
 
Spørgsmål 10. Stedet hvor den moderne fysik blev født 
Ole Rømer udvalgte Vridsløsemagle som stedet for sit observatorium fordi der var ro, fred og mørke, og at man i 
Vridsløsemagle var fri for de trafikale rystelser (hestetrampen mv.) som gjorde observationerne i Rundetårn usikre. 
Observatoriet var af en hidtil uhørt kvalitet og dannede skole for andre observatorier i hele Europa. Rømers 
opdagelser er af høj international standard, og han nævnes med stor respekt i værker af Albert Einstein som en af 
forudsætningerne for relativitetsteorien. Interessen for Ole Rømers arbejde fra internationale 
videnskabsinteresserede turister må forventes at stige i de kommende år, af følgende årsager: 1) De måner omkring 
de ydre planeter som Rømer observerede, viser sig i disse år at være de mest sandsynlige steder i hele solsystemet for 
levende liv uden for Jorden, og 2) Ole Rømers hovedværk Triduum, som indeholder de vigtigste af hans observationer 
fra Vridsløsemagle, er nu 300 år efter, ved at blive oversat til engelsk.  
 
Hvordan vil Region Hovedstaden sikre at den andægtighed der i dag hviler over området og tilkørselsvejene til Ole 
Rømers‐museet og til Ole Rømers‐mindesmærkerne ikke bliver forstyrret af råstofudvindingen, således at både 
indenlandske og udenlandske turister fortsat kan opleve den respekt der er her i landet for vores store 
videnskabsmand, og således at de kan forstå at Ole Rømer netop valgte fredfyldte Vridsløsemagle som det endelige 
sted for hans liv og virke?  
 
 
 
Med venlig hilsen 
XX, formand for Solager A, repræsenterende 88 parceller 
XX, formand for Solager B, repræsenterende 60 parceller 


